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I. 

Úvodní slovo prezidenta České jezdecké federace 

 

Výkonný výbor České jezdecké federace předkládá Radě ČJF návrh koncepce České jezdecké 

federace na příští období. Bohužel tento úkol od Rady  byl zpracován členy Výkonného 

výboru ČJF a manažery disciplín necelý rok před volbami do všech orgánů ČJF.  Může se tedy 

logicky stát, že nově zvolený výkonný výbor a noví manažeři s touto koncepcí nemusí 

souhlasit. 

Přeji proto všem, aby se dařilo nejen ve sportovní činnosti, ale také aby na tyto činnosti bylo 

dostatek finančních prostředků. 

Ing. Jaroslav Pecháček 
prezident ČJF 

 

 

II. 

Ekonomická analýza 

 

Na základě předložených koncepcí jednotlivých disciplín může být sestavena hrubá finanční 

analýza. Na takto požadované potřeby disciplín lze aplikovat skutečné financování roku 

2013. 

Nejprve je nutné uvést z jakých druhů příjmů se financování České jezdecké provádí a kdo 

s jakým podílem pracuje. O vybrané členské poplatky se dělí centrální ČJF a oblasti ČJF, kdy 

kromě licencí koní převážná část vybraných ostatních druhů poplatků dle sazebníku ČJF resp. 

Registračního a přestupního řádu ČJF a vlastně i Stanov ČJF  zůstává na oblastech. Je pouze 

na rozhodnutí oblastních výboru jak tyto prostředky použijí. Stejně tak jsou v kompetenci 

oblastních výborů i jimi vybrané poplatky na ZZVJ, semináře, školení, úroky z vkladů na 

běžném účtu, krajské dotace apod.  Souhrnem lze říci, že dále uváděný přehled vybraných 

prostředků je rozdělen na část se kterou hospodaří centrální ČJF a je v kompetenci 

Výkonného výboru ČJF jak s prostředky hospodaří a na část se kterou hospodaří výhradně 

oblastní výbory jednotlivých oblastí. 



DRUH PŘÍJMU                  Podíl centrální ČJF      Podíl oblastí ČJF 
                              na celkovém příjmu    na celkovém příjmu 
      tis Kč.     tis Kč. 

Licence koní     3 815  100 %         0  0 % 

Licence jezdců, funkcionářů   1 507    42 %  2 135             58 % 

Licence subjektů       755    29 %  1 822            71 % 

Členské poplatky       804    50 %     804              50 % 

Vybrané zápisné ZZVJ, školení         0       0 %     996            100 % 

Úroky z vkladů na BÚ       177     66 %       91               34 % 

Ostatní     1 002      72 %                 382               28 % 

Expresní licence koní         21    100 %         0                0 % 

Přeúčtovávané příjmy FEI   1 215       ----         0     ---- 

Vyloučené příjmy    1 215       ----         0    ---- 

Spotřebované příjmy od členů ČJF  8 762       58 % 6 230           42 % 

Spotřebovaná rezerva      858       37 % 1 433           63 % 

Centrální ČJF výdaje na SCM, talentovanou mládež, reprezentační výjezdy, organizaci sportu, 

všeobecnou sportovní činnost, mzdy sekretariátu, provoz sekretariátu a dopingové testy 

pokrývá částečně z prostředků státních dotací a to do možné výše účelového určení 

dotačních programů. Oblasti financují provoz oblastních sekretariátů, činnost oblastních 

výborů, talentovanou mládež a sportovní činnost na oblastní úrovni a je pouze na oblastních 

výborech jak rozhodnou o svých výdajích. Dle výše uvedeného procentního vyjádření 

vyplývá, že oblasti spotřebují zhruba 42 % z celkových příjmů od členů ČJF. V případě, že 

vypadnou příjmy ze státních dotací, nabízí se možnost nového dělení příjmů od členů ČJF 

mezi centrálu a oblasti včetně zadaného rámce kolik procent lze na jakou činnost oblasti 

spotřebovat. Například z objemu prostředků na oblasti navázat 10 % na administrativu, 70 % 

na sportovní činnost, 10 % na využití v marketingu a propagaci oblasti a 5 % ponechat na 

ostatní výdaje. Variant se nabízí mnoho. Je pouze na rozhodnutí Rady ČJF, zda zabezpečí 

příjmy ze státních dotací a ponechá stávající systém dělení prostředků vybraných od členů 

ČJF nebo zda rozhodne o jiném řešení, třeba o novém systému přerozdělování vlastních 

finančních prostředků. 

Dana Denková 
viceprezident ČJF  

pro ekonomiku 

 



III. 

Příspěvek viceprezidenta pro sport 

 

Ve svém příspěvku ke koncepci, tak jak byla požadována Radou ČJF se vyjádřím v základní 

kostře, bodově k prioritám, které pokládám za důležité. 

Z pohledu zbývající délky funkčního období VV a manažerů je třeba zabývat se již jen 

krátkodobou koncepcí.  

 

Zde jsou nejdůležitější aspekty:       

 

• Předkládané koncepce jednotlivých disciplin plně podporovat a umožnit jim naplnění    

vytčených cílů.  

• Koordinovat a vzájemně propojovat jednotlivé disciplíny zejména v oblasti 

vzdělávání.  

• Zvýšit jezdeckou vzdělanost. 

• Sladit  kalendář mistrovských soutěží a MZ tak, aby si vzájemně jednotlivé discipliny 

nekonkurovaly v boji o diváka a byl zajištěn růst náročnosti a tím i výkonnosti 

sportovců.   

• Pro reprezentaci ČR zvolit jasný postupový, kvalifikační, klíč.  

• Neprotěžovat jednotlivé disciplíny proti ostatním. 

• Umožnit sportovní vyžití všem sportovcům bez ohledu na jejich výkonnost  a 

disciplínu, ale za zcela  jasných nekompromisních pravidel.  

• Ve společných soutěžích vyhodnocovat zvlášť kategorie dětí, juniorů a mladých 

jezdců. 

• Zajistit finanční příjem pro ČJF formou poplatku od pořadatele v soutěži za každý start 

nad  60 startujících.  

Ing. Milan Theimer 
viceprezident ČJF  

pro sport 
 



IV. 

Příspěvek členky VV ČJF pro vzdělávání 

 

Vzdělávání patří ke stěžejním činnostem České jezdecké federace (ČJF). Celková koncepce 

vzdělávání ČJF tak zahrnuje vytváření vzdělávacího a zkušebního rámce pro všechny 

kategorie kvalifikací jako je jezdec, instruktor, trenér II. a I. třídy, rozhodčí, stavitel parkurů a 

tratí, steward, veterinární lékař a lonžér. 

 

Cílem komise pro vzdělávání je systematicky podporovat zvyšování úrovně odbornosti všech 

členů ČJF, kteří mají zájem na sobě dále pracovat. Vize komise pro vzdělávání je ve 

spolupráci se všemi disciplínami a oblastmi pracovat na následujících oblastech: 

- Zavedení systematického vzdělávání jezdců po absolvování ZZVJ jako součást 

kategorizace jezdců. Zároveň zrcadlově zavedení systému práce instruktorů a trenérů 

II. a I. třídy se svými svěřenci. Poskytnutí metodických materiálů a navazujících 

školení v této oblasti. Zahrnutí stylových parkurových soutěží jako povinné složky 

postupu parkurového jezdce. 

- Užší spolupráce s akreditovanými středisky ČJF a zajištění zkvalitňování úrovně výuky. 

- Pokračující práce v oblasti vzdělávání rozhodčích všech disciplín a stavitelů tratí a 

parkurů. Podpora vzdělávání stylových rozhodčích v disciplíně skoky. 

- Spolupráce s ostatními jezdeckými federacemi v otázkách vzdělávání a vzájemná 

výměna zkušeností. Podpora dosahování mezinárodních kvalifikací a 

konkurenceschopnosti funkcionářů ČJF v zahraničí. 

- Intenzivnější spolupráce se zahraničními lektory a funkcionáři pro účely odborných 

školení. 

- Příprava sportovně-vzdělávacích projektů typu Styl Šampionát, Wintermuehle Trophy 

apod. 

- Vyhledávání sponzorů a partnerů vzdělávacích projektů (v minulosti jimi byli Air Bank, 

Wintermuehle, INFINITI apod.) 

JUDr. Kateřina Říhová 
členka VV ČJF 
za vzdělávání 

 

 



V. 

Příspěvek člena VV ČJF pro legislativu 

Činnost LK bude i nadále zaměřena do těchto několika následných bodů: 
 

• Uplatňování změn všech pravidel jezdeckého sportu z mezinárodní úrovně do 
podmínek ČJF. 
V úzké spolupráci s manažery jednotlivých sportovních disciplin a s členy nově 
aktualizované komise rozhodčích, pravidelně sledovat a důsledně vyhodnocovat 
všechny novelizované materiály FEI. Toto se týká nejen všech PJS, ale též i 
Všeobecných a Veterinárních pravidel a  následně i všech pomocných materiálů FEI, 
jakými jsou například odborné manuály a podobně. 

• Aktualizace materiálů FEI a všech národních úprav PJS.  
S jednotlivými odbornými komisemi posuzovat důležitost předkládaných změn a poté 
koordinovat jejich zapracování do  stávajících materiálů a to včetně přehodnocování a 
přepracovávání jednotlivých národních úprav. Cílem by však nemělo být každoroční 
rozsáhlé přepracovávání, ale naopak vytvoření takových podmínek, aby jednotlivá 
pravidla byla vydávána jako jednotný dokument před zahájením hlavní sportovní a 
zůstávala v ucelené platnosti po delší  období a to minimálně po dobu dvou let. 

• Vytváření legislativního rámce v ČJF 
A to zejména ve spolupráci s orgány ČJF při řešení takových materiálů a dokumentů, 
které jsou nezbytně nutné pro zabezpečení každodenního chodu ČJF, jakými jsou 
například základní dokumenty ČJF a podobně. 

• Provádět výklad k jednotlivým platným materiálům a předpisům. 
V souladu s Disciplinárním řádem ČJF provádět závazný výklad k těm dokumentům a 
materiálům. které patří do její kompetence a to včetně všech pravidel jezdeckého 
sportu a dalších návazných dokumentů. 

• Předkládání ostatních materiálů.  
Předkládat VV ČJF všechny navrhované změny a úpravy včetně Všeobecných a 
Veterinárních pravidel, jednotlivých   odborných  manuálů a dalších  dokumentů 
nepopsaných přímo v PJS. 

• Schvalování.  
Schvalovat dle Všeobecných pravidel jednotlivé soutěže a závody. Metodicky vést 
jednotlivé oblasti ČJF v tomto okruhu činnosti a pomáhat jim sestavovat jednotlivé 
rozpisy  závodů na úrovni jejich oblastí. 

• Ostatní.  
I nadále plnit všechny úkoly uložené LK a ve stanovených termínech předkládat jejich 
řešení. Úzce spolupracovat s ostatními odbornými komisemi  a orgány ČJF při 
zabezpečování legislativního rámce ČJF. 
 

Ing. Jan Metelka 
člen VV ČJF 

za legislativu 
 

 



VI. 

Koncepce disciplín 

 

IV.1. disciplína SKOKY 

 

1. Úvod  

Skokové ježdění zažívá v posledních letech rozvoj, stejně jako ostatní jezdecké           
disciplíny. Parkurové skákání je velmi specifický sport. U většiny ostatních sportovních 
disciplín je konkrétní výkon sportovce z největší míry ovlivněn právě daným 
sportovcem, jeho momentální výkonností, psychickým rozpoložením, motivací a 
dalšími faktory, které všechny se však týkají právě tohoto sportovce. U parkurového 
skákání je tento jev o to složitější, že se do sportovního výkonu promítají všechny tyto 
faktory nejen jezdce, ale i jeho koně. Na rozdíl od drezúrního ježdění, kde rozhodčí 
hodnotí, jak pohyb koně, tak pomůcky a celkový dojem z jezdce, je v parkurovém 
skákání veškerý výsledek hodnocen čistě skrz výkon koně. Pokud se koni nedaří, může 
být výkon daného jezdec nejlepší z celého startovního pole, ale stejně se tato 
sportovní dvojice dobře neumístí. Je tedy dobře, že se objevují se nejenom 
talentovaní sportovci, ale i majitelé koní, kteří jsou schopni a ochotni zakoupit 
sportovcům kvalitní koně, kteří jsou pro skokový sport nepostradatelní. 

 

2. Práce s mládeží 

 

A. Sportovní centrum mládeže (dále též jen „SCM“) 

 

• SCM mělo být úzce provázáno se všemi kategoriemi mládežnické reprezentace. 

• Na základě analýzy dosavadní činnost SCM navrhnout případně nový koncept 

práce s mládeží v rámci této vzdělávací aktivity– hodnocení práce SCM a také 

metodické plány SCM, tyto dokumenty by měly být veřejně dostupné. 

• Na základě výběru úspěšných absolventů SCM popsat vývojovou osu úspěšného 

frekventanta a na tom prezentovat úspěšnost tohoto systému. Vzít v úvazu 

pozitiva, ale pokusit se ponaučit i z chyb systému SCM např. neprůhledné 

nominování jezdců do SCM. V SCM by se mělo pracovat pouze s výkonnými 

koňmi.  

• Důležité je propojení s jednotlivými oblastmi, které se také pokouší pracovat 

s mládeží v té nejširší formě. Oblasti by měly podporovat i výkonnostní sport. Čím 



širší základna jezdců, tím lepší výběr talentovaných, špičkových jedinců, adeptů 

SCM. 

• Práce SCM by měla být propojena i s jezdci, kteří se připravují individuálně např. 

v zahraničí nebo v jiných tréninkových kempech. Ale mělo by být ctí každého 

účastnit se systému SCM. Samozřejmostí by mělo být, že kvalita SCM je, alespoň 

co se týče ČR, na co možná nejvyšší úrovni – SCM by se nemělo bránit srovnání a 

spolupráci např. se zahraničnímu trenéry nebo s našimi nejlepšími jezdci a využít 

jejich volných termínů (zimní příprava) nebo jako konzultace přímo na závodech. 

• Díky koncepční a systematické práci SCM by mělo být získání přehledu o kvalitě 

jak jezdecké, tak i o kvalitě koní, kterými jezdci v dětské a juniorské kategorii 

disponují a tím by se výrazně pomohlo nominaci na mezinárodní závody a složení 

dětských a juniorských reprezentačních družstev.  

• Všichni frekventanti SCM nemusí být členy reprezentace, ale účast na MČR by 

mělo být cílem každého účastníka SCM.  

• Návrh organizačního schéma SCM. Rozdělení Čechy a Morava kvůli dostupnosti 

má své opodstatnění. Ale občasná rotace by nemusela být na škodu, a to buď 

rotace jezdců či obměna trenérů (lektorů). Každé SCM by mělo mít svého 

vedoucího, ke kterému by bylo vhodné mít jednoho až dva asistenty, aby se 

pracovalo opravdu efektivně.  Není to jen o práci na jízdárně, ale celý systém by 

měl být propojen i s teoretickou přípravou. Rozbor videonahrávek, jak vlastních 

tréninků, tak i absolvovaných závodů by měl být samozřejmostí. V rámci 

teoretické přípravy by měly být probírána pravidla jezdeckého sportu, chování 

jezdců na mezinárodních závodech (kodex chování jezdců), probrat i dobré 

zacházení s koňmi (obecně dbát na jezdeckou etiku). Pracovat s frekventanty 

s cílem vychovat osobnosti jezdeckého sportu jak po stránce sportovní, tak i po 

stránce lidské v ideách fair play.  

B. Sestavování reprezentačních družstev mládeže (děti, junioři, mladí jezdci) 

• Navázat spolupráci s oblastmi až do samostatných jednotlivých oddílů s cílem 

vyhledávat talentovanou mládež. Ve spolupráci s oblastními manažery pro sport 

vyhledávat talentovanou mládež, která se bude zapojovat do aktivní přípravy 

prostřednictvím SCM a dalších tréninkových soustředění (za finanční podpory 

sponzorů či ČUS)  

 

• V rámci soutěží na závodech kontrolovat výkonnost a zajišťovat starty pod 

dozorem oblastních, republikových a reprezentačních trenérů    

                 

 
                                 



 
3.  Sport a sportovní činnost.  

• Těžiště přípravy jezdců je v oddílech, příprava jezdců v samotném počátku tzn. v 
oddílech ve kterých jsou členy a mají své osobní trenéry (oddílové trenéry); účast na 
oblastních šampionátech, kde by měl probíhat výběr účastníků a prostřednictvím 
oblastí získávat doporučení pro nominaci na MČR  a do reprezentace anebo SCM, 
případně jiných tréninkových soustředění. 

• Každý oblastní výbor by měl mít svého manažera pro sport, který je v nejužším 
kontaktu se skokovou komisí (SCM) 

• Prostřednictvím těchto manažerů pro sport by se měla talentovaná mládež 
doporučovat pro celorepubliková SCM a jiná soustředění, měli by se připravovat na 
MČR (kvalifikační závody) 

• Dalším stupněm by pak bylo postoupení do reprezentačního výběru 

• Postup do reprezentačního výběru dospělých je pro jezdce nejobtížnější, především 
závislosti na finančních možnostech majitelů koní a podpoře eventuálních sponzorů a 
zde je potřeba navázat na systematickou práci z předešlých let. 

• Stanovení reálného cíle zahraničních výjezdů závisí především na dostupnosti 
finančních prostředků jak jednotlivých jezdců tak ČJF, která získává prostředky jak od 
sponzorů tak MŠMT a ČUS. 

• Pověřený člen SK sleduje výkonnost jezdců doporučených oblastí a také dalších 
jezdců, zúčastňujících se zahraničních výjezdů  

• Ve spolupráci s jezdci sledovat a vyhodnocovat jejich zahraniční starty, využívat k 
tomu zasílané výsledky jezdců, případně software ČJF 

 

4. Metodická činnost:  

• Vlastní metodickou činností je první řadě příprava návrhů STP v úzké návaznosti na 
současnou sportovní výkonnost ve všech věkových kategorií jezdců  

• Co nejmenší zásah do Skokových pravidel vydaných FEI, tak aby národní úpravy při 
zahraničních výjezdech neiritovali naše jezdce   

• Velká pozornost by měla být věnována části, která se zabývá připravenosti jezdců pro 
používání jednotlivých speciálních uždění a jiných pomůcek 

• Dlouhodobým cílem je kategorizace jezdců, počínající ZZVJ (již od roku 2015) 



• Již v začátcích podchytit zájem začínajících jezdců o stylové soutěže a také 
podporovat účast skokových jezdců v drezúrních soutěžích a motivovat organizátory, 
aby tyto soutěže vypisovali 

• V rámci rozvoje širšího rozhledu nejen v oblasti metodické, ale i sportovní navázat 
spolupráci se sporty pony, drezura a všestranost     

• Přímá komunikace SK s odpovědnými osobami za skoky ve FEI tak, aby se informace 
mohly rychle dostávat k co nejširší veřejnosti  

• Jakožto dlouhodobý cíl zahájit komunikaci s NF sousedních států ( školení, 
soustředění, společný projekt závodů apod.)     

 

5. Vzdělávání  

• V této oblasti úzce spolupracovat s odpovědným členem VV ČJF odpovědným za 

vzdělávání 

• Prosadit vlastní návrhy v oblasti stylových soutěží, které by měly navazovat na celý 

systém vzdělávání jezdce začínající ZZVJ 

• Vzdělávání v oblasti stylových rozhodčích, hodnocení jejich práce má přímý vliv na 

vývoj a vzdělávání jezdců a musí být zapojeno do celkové koncepce vzdělávání ČJF   

• postupný vývoj jezdce v návaznosti na kategorie a tím i příprava kategorizace jezdců. 

• Stavitele a jejich vzdělávání a doškolování. Spolupráce s odbornými poradci a školiteli 
nejen u nás ale i v zahraničí  

• Získat finanční podporu na vzdělávání, jak jezdců, trenérů, rozhodčích a stavitelů 
z veřejných, ale i případně soukromých finančních zdrojů  

• Podpořit vzdělávání i mimo ČJF (FEI, fakulta sportu)   

 
6. Ekonomická oblast: 

• Vhodnou restrukturalizací příjmů ČJF snižovat rizika plynoucí z problémů financování 

z veřejných zdrojů MŠMT, ČUS, ČOV 

• Docílit pravidelného podílu finančních prostředků pro parkurový sport na dotacích ze 

všech krajských rozpočtů 

• Najít možnosti využívání evropských fondů pro parkurové ježdění 

• Vytvořit plán dlouhodobého rozvoje a práce s mládeží, financovaného z ČUS, ČOV a 

MŠMT a částečně ze soukromých zdrojů  

• Pro disciplínu skoky vymezíme jednoznačné priority pro rozdělení svěřených 

prostředků ze zdrojů ČJF 



 

7. Závěr 

Těžiště práce se skokovými jezdci vidíme v oblastech, kde by měl být manažer pro 
sport, který je ve velmi úzkém kontaktu se sportovci oblasti a následně je doporučuje 
pro reprezentaci. Dále je třeba pracovat na získávání i jiných možností financování 
disciplíny než z veřejných zdrojů, což lze podpořit rozvojovými programy vzdělávání 
mládeže.      

Martin Ohnheiser 
manažer komise  

skoky 
 

 

IV.2. disciplína DREZURA 

 

Drezura je disciplína, kde kromě zkušeností a připravenosti jezdce je nutné mít k dispozici i 
kvalitního koně. V současné době se v ČR začínají objevovat mnohem kvalitnější koně než 
minulosti a je potřeba, aby jezdci byli připraveni takové koně zvládnout a úspěšně s nimi 
závodit, rozhodčí musí být připraveni takové koně správně hodnotit a trenéři správně 
trénovat. Celý pohled na drezurní ježdění musí být pojat v jezdecké veřejnosti jako základ 
jezdeckého sportu a příprava koně jako pilíř pro další disciplíny v jezdectví. 
 

 

ANALÝZA DLOUHODOBÉ KONCEPCE 

a) zjištění názorů členů prostým vyjádřením názoru k těmto skutečnostem: 

- příležitosti v činnosti (nápady a názory na další možnosti, nové trendy) 
- slabé stránky v činnosti (slabiny v obecné poloze – pohled na drezuru) 
- silné stránky v činnosti (přednosti a klady v činnosti – nové koně, možnost spolupráce se 

zahraničními trenéry, školiteli a rozhodčími včetně možnosti rozhodování na závodech) 
 
Aspekty jsou vyjádřeny na schůzkách členů, školení rozhodčích, významných závodech a 

diskusi na všech úrovních od jezdců přes OV, odborné komise, VV až k Radě ČJF 

b) vyhodnocení názorů z analýzy a zjištění odpovědí pro další rozvoj drezurního ježdění 

c) zveřejnění koncepce na webu DK po projednání na VV a Radě ČJF 

d) zkvalitnění činnosti – přenos názorů do praxe 



 

1) SPORT A SPORTOVNÍ ČINNOST  

Je nutné se zabývat otázkami především v těchto bodech, které považujeme za prioritní: 

a) zhodnocení dosavadní činnosti se všemi klady a zápory 

b) plánovaný tělovýchovný proces včetně plánovaných aktivit 

c) průběh tělovýchovného procesu a dosavadního plánu    

d) vyhodnocení tělovýchovného procesu po stránce kvality 

e) tvorba plánu a zkvalitnění tělovýchovného procesu především s mládeží, podchytit a 

spolupracovat s oblastními výbory ke zjištění zájmu o drezurní ježdění. 

Stavebním kamenem celého vzdělávání je především práce s mládeží a systém vzdělávání. Základem 
pro práci s mládeží je výběr vhodných talentů a jejich trenérů pro SCM.  Trenéry vybrali členové 
odborné komise pro drezuru, tak aby byli jezdcům dobrým příkladem (jejich vlastní výkonnost 
v drezuře), aby dokázali s mládeží dobře komunikovat a vést je nejen v SCM, ale i na důležitých 
závodech. Jezdci jsou vybíráni především z účastníků MČR a dalších důležitých závodů jako je Český 
drezurní pohár. 

 

2)EKONOMICKÝ A HOSPODÁŘSKÝ PROCES 

a) finanční zdroje a investice jsou přímo závislé na přídělu dotací od ČJF,  
     proto je nutná spolupráce s oblastmi a ostatními odbornými komisemi  

     vedoucí k podpoře drezury jako základní disciplíny jezdeckého sportu 

b) finanční prostředky k zajištění činnosti komise, SCM a systému vzdělávání 
c) realizace nových projektů, významných závodů a MČR 
d) realizace nabídky a poptávky od sponzorů na akce podporované DK (Šampionáty) 
e) úsporná opatření – možnosti finančních prostředků ze vzdělávání pro realizaci práce DK 
f) stanovení strategie a koncepce rozvoje z hlediska ekonomiky – priority finančních zdrojů 
g) vstřícné rozhodování orgánů s ohledem na množství startujících v drezurním sportu 

směrem k přidělování finančních prostředků od řídících orgánů 
 
3)ŘÍDÍCÍ A ADMINISTRÁTORSKÝ PROCES – METODICKÁ ČINNOST 

a) jasná kompetence drezurní komise vycházející ze Stanov ČJF a PJS 
b) schůze drezurní komise a realizace závěrů ze schůzí na VV a v Radě ČJF a naopak 
c) styk s úřady a institucemi, subjekty v rámci získávání možných sponzorů  
d) rozvoj lidských zdrojů a iniciativy v práci pro drezurní ježdění (podpora od jednotlivců) 
e) umožnění a otevření dialogu mezi členy a orgány DK – VV - Rada 
f) sledování názorů členů zabývajících se touto disciplínou a zapojení členů do činnosti při 

realizaci nových trendů, školení a propagaci drezury 



g) stanovovat STP včas, aby se jezdci mohli v horizontu od mistrovství do mistrovství 
připravovat ve své kategorii, nejpozději do konce předchozího roku 

 

4) VZDĚLÁVÁNÍ  JAKO  DLOUHODOBÝ  PROCES 

a) Systém vzdělávání a aktivity drezurní komise ve vzdělávání před a při závodech 
V rámci vzdělávání uskutečnit školení s holandskou školitelkou Monique Peutz-Vegter, jejíž 
školení mělo v loňském roce velký úspěch. Letos proběhne školení přímo u obdélníku při 
MČR v Brně, kam také přijede i francouzská sofroložka Bianka Roch, která se zabývá 
mentální přípravou jezdců. Její první seminář uspořádala DK letos v březnu, kde první den 
byl určen pro juniory a jejich trenéry a druhý den pro seniory. Bianca učí jak zvládnout stres 
na závodech, tak aby jezdec dokázal podat stejný výkon jako v domácím prostředí. Po 
prvním teoretickém semináři bude tento druhý probíhat opět přímo při MČR a Bianca bude 
k dispozici jezdcům před jejich předvedením drezurních úloh. Mentální přípravu jezdců 
zařadila do svého vzdělávání již většina zahraničních representačních týmů. 
Poslední školení DK naplánovala při finále KMK s holandským FEI rozhodčím a školitelem 
Hermanem  Smitem.  Vloni proběhlo toto školení s anglickou olympijskou jezdkyní a FEI 
rozhodčí Jennie Loriston Clarke, kterého se zúčastnilo okolo 45 jezdců, rozhodčích a 
trenérů.   
V letošním roce proběhlo školení pro trenéry a jezdce  s Německým FEI školitelem  

Christophem Hessem, které proběhlo letos na jaře v Herouticích a zúčastnilo se ho cca 60 

jezdců a trenérů, které bychom rádi zopakovali na podzim po sezoně ještě jednou, zbyde-li 

nám dostatek financí. 

b) Systém vzdělávání a podpora karierního růstu 
Nemalou částkou ze svého rozpočtu DK také podporuje vzdělávání jednotlivých rozhodčích.   
V systému zvyšování kvalifikace je nabídnuta organizátorovi, který pozve k rozhodování 
závodů rozhodčí ze seznamu finanční kompenzace výloh ve vší 1000,- Kč. DK je nutno 
předem kontaktovat organizátorem, kterých rozhodčích se to bude týkat a částku proplatí 
po zaslání dokladu o proplacení výloh takového rozhodčího a potvrzení úloh ve kterých 
rozhodoval. Na tuto dotaci není nárok a DK ji přiděluje podle svých finančních možností a 
významu závodů. Vzhledem k vysokému věkovému průměru národních rozhodčích i 
specialistů se snaží  DK do budoucnosti zajistit naší drezuře dostatek vzdělaných, zkušených 
a proškolených mladších rozhodčích, majících zkušenosti i z vlastní jezdecké kariéry (nutnost 
bronzového odznaku) i dobré jazykové vybavení, aby se mohli účastnit i zahraničních 
školení, aktivit a klinik. DK je přesvědčena, že dobří rozhodčí mohou zlepšit kvalitu 
drezurního ježdění v ČR, když jezdcům dokáží na závodech správně ohodnotit jejich výkon a 
doporučit zlepšení jejich předvedení. 
DK má v plánu pokračovat ve své započaté práci, která je založena na podpoře široké 
jezdecké základny v čele s mládeží, vzděláváním jezdců, instruktorů, trenérů a rozhodčích a 
podpoře dobré reprezentace naší země v zahraničí. Drezurní ježdění jako základ jezdeckého 
sportu je nutno propagovat v celé veřejnosti členů ČJF a snažit se o vzdělávání především 
v jezdeckých klubech přes jezdce, instruktory, trenéry až po rozhodčí. Již po dva roky je 
nastartováno doškolování rozhodčích, jezdců, instruktorů a trenérů, které je povinné pro 
rozhodčí, kteří v dané sezoně rozhodují. Ukázalo se to jako dobrý krok ke sjednocení názorů, 
k posuzování jednotlivých úloh celkový kladný pohled na drezurní ježdění. Školitelé byli 



vybráni drezurní komisí z řad zkušených drezurních rozhodčích specialistů. Pro další růst 
rozhodčích striktně trvat na dosažené výkonnosti (bronzový odznak) pro kandidáty 
rozhodčích a pro ty, kteří si zvyšují kvalifikaci na národního rozhodčího nebo specialistu. 
Doporučit tuto skutečnost u všech disciplín, neboť se ukázala jako velmi užitečná. Pro 
zvyšování kvalifikace vypracovat formulář pro zvyšování kvalifikace a žádat písemné 
hodnocení HR na tyto rozhodčí ze závodů. 
 

5) REALIZACE A HODNOCENÍ 

Na základě zjištění provézt realizaci do všech oblastí činnosti včetně tělovýchovného, 

ekonomického a řídícího procesu 

a) podchytit všechny členy ke snaze mít zájem o drezurní ježdění jako základ jezdeckého 
sportu v této oblasti spolupracovat se všemi oblastmi a odbornými komisemi 

b) vlastním přístupem podchytit neaktivní členy a komunikovat s nimi 
c) zkvalitnit samostatný tělovýchovný proces při závodech nominací a podporou 

rozhodčích sborů na významné závody, podle finančních možností zvát rozhodčí ze 
zahraničí 

d) podchycení mladých členů, kteří absolvují ZZVJ pro drezuru a spolupracovat s oblastními 
výbory při realizaci podpory práce s TM a v případě zájmu pomoci s trenery a školiteli 

e) aktualizace webových stránek směrem k členské základně a k podpoře drezury 
 

Vlastní realiazce a aktivity v průběhu posledních let a v letošní sezoně 

a) Realizace Šampionátu v drezuře jako akce pro podporu všech drezurních jezdců  
DK připravila pro letošní rok první ročník tzv. Šampionátu , který je určen právě těm 
jezdcům, kteří se nedostanou na MČR, ať už kvůli výkonnosti své nebo svého koně. 
Šampionát pro pony, děti a juniory se pojede ve Zduchovicích a vzejde z něho šampion ČR 
v drezuře stupně „Z“ a „L“ v kategorii děti a junioři a ve stupni „S“ pro juniory. Tím chce dát 
DK šanci i slabším jezdcům z řad široké jezdecké základny. Tito jezdci nejsou členy SCM a tak 
je pro ně velice obtížné dostat se na soustředění se zahraničními trenéry. DK proto pozvala 
na tento šampionát holandského rozhodčího Eddyho de Wolff van Westerrode (FEI rozhodčí 
5*a školitel), který kromě hodnocení soutěží  bude k dispozici i v pátečním veřejném 
tréninku, kde dětem a juniorům zhodnotí jejich předvedení a v krátkém tréninku pomůže 
odstranit největší chyby jejich úlohy. Pana Eddyho de Wolff van Westerrode také využijeme 
jako školitele a v sobotu proběhne školení rozhodčích do stupně „S“ a v neděli školení pro 
mladé koně.  
Druhý šampionát je naplánovaný v srpnu na Ptýrov kde proběhne Šampionát pro mladé 
jezdce a seniory. I zde bude stejná koncepce jako ve Zduchovicích a rozhodčím, trenérem a 
školitelem zde bude pan Wojtek Markowski, který je také FEI rozhodčí 5* a školitel. V tomto 
šampionátu si senioři budou moci vyzkoušet a nechat zhodnotit i nové FEI úlohy vypsané do 
tzv. Střední rundy – „IMA“ a „IMB“. I zde proběhne školení rozhodčích v úlohách „TT“ a 
v kurech a druhý den znovu školení pro mladé koně. Všechna školení pořádaná DK jsou 
přístupná i jezdců, trenérům a všem kteří se chtějí vzdělávat.  Na podporu šampionátu se DK 
podařilo zajistit sponzorské dary od 5-ti firem (jezdecké potřeby, vitamíny, krmiva a 



kosmetika pro koně)  a finanční sponzorské dary ve výši 65 000,- Kč, které budou rozděleny 
v cenách pro jezdce každé kategorie. 
 

 

b) Podpora významných závodů a reprezentace včetně MČR 

Prioritou v ČR je pořádání mistrovství ČR, kde komise spolupracuje s pořadatelem a výběr 
pořadatelů doporučuje VV ČJF, včetně sboru rozhodčích. Dále je nutno podpořit všechny 
iniciativy podporující drezurní ježdění jako jsou poháry v oblastech a v neposlední řadě i 
Český drezurní pohár.  
DK kromě podpory široké členské základny jak z řad jezdců, trenérů i rozhodčích, podporuje 
i  reprezentanty ČR. V loňském roce bylo všem jezdcům účastnícím se mezinárodních 
závodů CDI uhrazeno startovné a část peněz jim byla na konci roku rozdělena jako příspěvek 
na tréninky podle jejich výsledků z CDI. V letošním roce DK má v plánu stejnou koncepci 
rozdělení peněz na zahraniční výjezdy. DK hodlá také finanční částkou podpořit účastníky 
ME, předpokládáme, že se bude jednat o dvě mladé jezdkyně. 
Pro zařazení do reprezentace s nárokem na finanční příspěvek, vypracovala DK speciální 

podmínky, které jsou uveřejněné na webu drezury. Každý jezdec musí nejprve splnit limit 

63% na zahraničních závodech CDN a to ve dvou úlohách daného stupně obtížnosti ve 

kterém se chce účastnit závodů CDI.  Tuto kvalifikaci nemusí mít první tři vítězní jezdci  

z MČR a finále Drezurního poháru. Na webu je uvedena tabulka s jezdci majícími povolení 

reprezentovat na CDI závodech v zahraničí. Tito jezdci předkládají DK na začátku sezony plán 

CDI na který plánují svou účast. 

c) paradrezura jako jedna z disciplin 
Samostatnou oblastí zájmu DK je paradrezura. DK se intenzivně snaží najít podporu a pomoc 
pro paradrezurní jezdce. Ve spolupráci s EQUITV a JK RONEX se podařilo letos natočit sedmi 
nejlepším paradrezurním jezdcům medailonky a připravuje se presentace jak celé 
paradrezury, tak jednotlivých jezdců. Tato presentace poslouží k oslovení potenciálních 
sponzorů a bude také k dispozici pro jednotlivé paradrezurní jezdce pro jejich snahu získání 
sponzora. 
DK pořádá od loňska každoročně trénink pro paradrezurní jezdce a školení pro rozhodčí 
rozhodující paradrezuru s anglickým trenérem, rozhodčím a školitelem panem Clivem 
Milkinsem. V budoucnosti bychom rádi využili i jeho pozvání do jeho stáje v Anglii, kde by  
naši paradrezuristé mohli trénovat na jeho koních, kteří jsou cvičeni speciálně pro 
paradrezuru.  
 
6) Přístup členů a všech orgánů ke koncepci 
a) sebehodnocení jednotlivců na všech stupních, být přístupný kritice a zjištěné 

nedostatky se snažit odstranit 
b) hodnocení vzdělávání a modernizace v tělovýchovném procesu ve spolupráci s komisí 

pro vzdělávání, podpořit vzdělávání jezdců, instruktorů a trenérů tak, aby byli schopni 
přizpůsobovat se novým trendům a pohledům na drezurní ježdění 

c) zlepšení komunikace mezi drezurní komisí a členy ČJF, pořadateli, VV ČJF a Radou ČJF  



d) podpora nových směrů, nových metod a nápadů v činnosti s ohledem na zkušenosti ze 
zahraničí, využívat možnosti spolupráce se zahraničními školiteli, trenéry a rozhodčími 

e) porozumění kritikám, kladům a záporům ve snaze zlepšit pohled na drezuru 
f) naučit se naslouchat a vyvozovat závěry z kladných a negativních zkušeností 
g) provádět pravidelnou kontrolu výsledků a doporučených opatření od DK,VV a Rady ČJF 
h) nalézt shodu v kritériích činnosti, v tělovýchovném procesu a aktivitách ve spolupráci 

s ostatními komisemi se snažit především o povznesení drezury jako základu jezdectví 
i) zhodnotit celý proces na základě zjištěných skutečností  
j) kontrola v určitém časovém horizontu společně s ostatními odbornými komisemi, 

pokusit se o nelezení společné řeči s jezdci skokovými a domluvit se na spolupráci. 
 

 

7) Revoluční myšlenky do budoucna 

• Ve spolupráci s komisí pro vzdělávání vytvořit systém vzdělávání pro jezdce, 
instruktory a trenéry, zisk z tohoto školení použít v disciplíně drezura, tak jako ze 
školení rozhodčích 

• Při zvyšování drezurní základny se snažit získávat více finančních prostředků od 
sponzorů  

• Do budoucna pořádat drezurní šampionáty pro jezdce všech kategorií a podporovat 
drezurní ježdění na veřejnosti všemi možnými způsoby. Na základě připomínek ze 
šampionátu eventuálně upravit podmínky na další období.Stálou spoluprací a 
vzděláváním na všech úrovních dosáhnout lepší výkonnosti a od roku 2015 zařadit 
jednu ze soutěží TT (Intermediate A/B – jako další mistrovskou) aby do budoucna byl 
předpoklad startu v soutěžích TT i na MČR (perspektiva v r. 2020)  

• V systému vzdělávání podpořit nadějné mladé rozhodčí specialisty se znalostí jazyků 
pro získání kvalifikace kandidáta mezinárodního rozhodčího a do budoucna 
mezinárodního rozhodčího a dále rozhodčí, kteří mají zájem o tuto disciplínu a splňují 
požadavky vyškolit na rozhodčí národní. 

• Ve spolupráci s oblastmi podpořit drezurní ježdění příspěvkem na závody dle stupně 
obtížnosti pro pořadatele (cca 1000,-do st. S, 2000,-Kč do stupně T - 3000,-Kč do TT) 

• Podporovat jakékoliv aktivity v pořádání závodů a snažit se zkoordinovat kalendář 
ČJF. 

• Na závody vybrané DK delegovat drezurní komisí pověřenou kompetentní osobu 
pro zjištění stavu a tímto způsobem pomoci pořadatelům k eliminaci nedostatků, 
metodicky pomáhat a doporučovat eventuální opatření k nápravě chyb a nedostatků 
v oblasti závodní činnosti. 

• Pokusit se ve spolupráci s komisí vzdělávání podpořit myšlenku instruktora pro 
drezuru, tak jak je to u ZZVJ a rozhodčích, aby jedinci, kteří se nechtějí z jakýchkoli 
důvodů zúčastňovat skoků si mohli zvyšovat kvalifikaci a být užiteční v této disciplíně. 

 



 
ZÁVĚR 
 

Je nám jasné, že i ti nejlepší koně nebudou podávat dobré výkony, když je nebudou trénovat 

dobří trenéři. A takových trenérů je v ČR zatím velice málo. Předpokládáme však stálý růst a 

povznesení této jedinečné disciplíny a vzdělávání jezdců, instruktorů, trenérů a rozhodčích 

chceme podpořit v každém směru. 

                Na základě těchto uvedených skutečností chceme koncepci chápat jako určitý pokus o 
zlepšení vztahů, s možností odkrýt kladné a záporné aspekty činnosti. Přínos by měl nastat 
v okamžiku pochopení celé záležitosti všemi členy a vypracováním koncepce „JAK DÁL“, po 
zjištění stavu a ochoty se do tohoto dlouhodobého procesu zapojit během 2 – 3 let.  
 

V tomto směru by mělo jít především o vyřešení problémů komunikace mezi všemi 

odbornými komisemi, VV ČJF, Radou ČJF, oblastními výbory a DK  se snahou o zapojení širší 

veřejnosti. 

 

Ing.  Renata Habásková 
manažer komise  

drezury 
 

 

IV.3. disciplína VŠESTRANNOST 
 

1. Práce s mládeží 
 

Výběr vhodných talentů pro SCM provádět ve spolupráci s oblastními výbory SCM 
systematicky organizovat v SCM Kolesa na podzim 2x a v jarním období minimálně 4x se 
zaměřením na drezurní přiježděnost. Přípravu pro skokovou a terénní zkoušku. Využívat 
trenéry specialisty pro dané zkoušky. Využití sportovní psychologie při přípravě, zaměřené i 
na fyzickou přípravu a obratnost jezdce, spojenou s odbornou přednáškou o tréninku koně, 
výživa sport. koně. Další soustředění zajišťovat mimo SCM s případným využitím zahraničních 
trenérů pravidelně každým rokem. Pro rozšíření mládežnické základny ve všestrannosti 
zajišťovat osvětu s využitím veřejných tréninků a stylových soutěží. 
Závěrem soustředění vždy vytýčit systém sportovní sezóny a dosažení určitého sportovního 

cíle. 

Prohloubit spolupráci a komunikaci s osobními trenéry jezdců a jejich rodičů. Zkvalitnit 
přípravu v SCM, následně v mateřských klubech, aby se talentovaní jezdci měli zájem ve SCM 
zúčastnit kompletního výcviku a zadávat úkoly mezi tréninkovými dny. 



 

2. Sport a sportovní činnost 
 

Zajistit maximální reprezentaci na MČR ve všech věkových kategoriích i na mezinárodních 

závodech pořádaných v ČR. Spolupracovat s reprezentanty na přípravě a kvalifikaci na ME, 

MS chovatelském, na ME Rules rider, WEG, OH. Zabezpečit starty na mezinárodních 

soutěžích pro získání rutiny a konfrontace výkonnosti, především se západoevropskými 

jezdci pro zlepšení psychiky našich jezdců. Stanovit reálné cíle na zahraničních výjezdech. 

Připravovat systematické soustředění, aby trenér spolupracoval s jezdci v průběhu celé 

sezóny. Před výjezdem na nejdůležitější soutěže doporučit soustředění reprezentantů. 

Stanovit národní kvalifikační podmínky pro výběr reprezentantů. Pověřit členy komise 

všestrannosti pro jednotlivé kategorie jezdců ke sledování připravenosti jezdců a koní i jejich 

vyhodnocování. Spolupracovat s drezurními a skokovými trenéry a vytvořit koncepci pomoci 

v tréninkové přípravě, ve všestrannosti. Jezdci zařazení do reprezentace využívat k předávání 

zkušeností méně zkušeným nebo začínajícím jezdcům při jednorázových soustředěních, 

především v terénní přípravě. Konzultovat rozumné menéžování koní ve spolupráci 

s veterináři, na udržení zdravotního stavu při maximální výkonnosti. Být nápomocni 

v možnostech získávání nových perspektivních koní pro všestrannost. 

Největší důraz v přípravě zaměřit na drezurní zkoušku, která je dlouhodobě nejslabším 

článkem reprezentace. Zlepšit komunikaci mezi komisí všestrannosti, jezdci, trenéry a rodiči. 

V součinnosti s chovatelským svazem ČT zajišťovat kvalifikace a finále KMK. Více mediálně 

publikovat disciplinu všestrannost. 

 

 

3. Metodická činnost 
 

Připravovat každoročně STP MČR pro jednotlivé věkové kategorie jezdců s ohledem na jejich 

výkonnost a kvalitu. Sledovat vývoj discipliny ve FEI a zapracovávat nové návrhy do 

národních pravidel. Spolupracovat na přípravě pro získání kvalifikací pro MEJ, Y, Seniorů 

s následně co nejlepší reprezentací na těchto akcích. 

Podporovat pořadatele závodů, navrhovat místa konání MČR a mezinárodních závodů, popř. 

jiných sportovních akcích. 

Navrhovat sportovně technické podmínky soutěží při pořádání seriálů Zlatá podkova, 

Viszegrad Cup a ostatních. 



Se sousedními NF zajišťovat možnosti soustředění jezdců, účast na jejich mistrovstvích, 

školení trenérů, rozhodčích, stavitelů tratí a technických delegátů. Využívat uznávané 

odborníky pro disciplinu všestrannost. 

 

4. Vzdělávání 
 

Ve spolupráci s komisí vzdělávání zajišťovat drezurní semináře pro seniory a nadějné mladé 

koně včetně SCM. Využít tyto semináře pro školení trenérů a rozhodčích s mezinárodně 

uznávanými odborníky v drezuře, ve skákání i v terénní přípravě. Podílet se na koncepci 

vzdělávacího systému ve školení a doškolování RO, SP, ST, TD, stewardů ve všestrannosti a 

tyto akce organizovat. 

Spoluvytvářet kvalifikační kritéria funkcionářů na jednotlivé stupně soutěží. 

Využívat stáže a školení od FEI a ostatních organizací. Zabezpečit pro rozvoj všestrannosti co 

nejvíce podkladů, literatury a odborných publikací. Zajišťovat pro širokou veřejnost 

všestrannosti odborné semináře výcviku jezdců a koní, krmení a ošetřování koní, výběru 

vhodných koní a jezdeckého materiálu. 

V neposlední řadě spolupracovat na řádné aktuální evidenci všech funkcionářů v ČJF, jejich 

školení, doškolování a zvyšování kvalifikací v programovém systému. Ve všech směrech 

propagovat disciplinu všestrannost na veřejnosti. 

 

5. Ekonomická oblast 
 

Veškeré svěřené finanční prostředky v rámci discipliny rozdělovat dle důležitosti pořádaných 

akcí. Se svěřenými prostředky nakládat hospodárně. Rozdělovat je dle předem stanovených 

jasných priorit, náročnosti a nákladovosti. Zajišťovat soustředění, školení, reprezentaci, 

propagaci. Sestavovat roční rozpočet discipliny podle předpokládaných akcí a jejich 

důležitosti. 

Být nápomocni v získávání sponzorských aktivit. Ve spolupráci s ČJF hledat možnosti 

získávání finančních prostředků od FEI atp. 

 

Ing.  Antonín Klauz  
manažer komise  

všestrannosti 
 



 

IV.4. disciplína SPŘEŽENÍ 

 

 

1. Práce s mládeží 

Vzhledem k velké finanční náročnosti je disciplína spřežení těžko dostupná mládeži  a z 

důvodu malého zájmu nejsou organizována ani sportovní centra mládeže. 

Aktivní jezdci často pocházejí z řad hobby jezdců, a proto je nutné věnovat větší pozornost 

účastníkům těchto hobby soutěží. Vhodná volba soutěží s nižší obtížností  pak umožní 

snadnější přechod jezdců z kategorie hobby do kategorie kompletních soutěží spřežení. 

 

 

2. Sport a sportovní činnost 

národní závody – nutná koordinace termínů domácích závodů s upřednostněním domácích 

mezinárodních závodů včetně  doporučení  vhodných sportovně-technických podmínek a 

obtížnosti jednotlivých soutěží tak, aby byl usnadněn přechod z kategorie hobby do 

kategorie kompletních soutěží. Dále je nutné podporovat rozvoj halových závodů jako 

součást zimní přípravy a dílčích a kombinovaných soutěží. 

Vzhledem k velké finanční náročnosti pořádání vozatajských závodů a možnému riziku 

úbytku domácích pořadatelů je vhodné vycházet ze znalosti situace v pořádání vozatajských 

závodů v příhraničních oblastech sousedních zemí a informování našich jezdců o možnosti 

účasti na těchto příhraničních závodech. 

Domácí mezinárodní závody – nutná koordinace termínů s mezinárodním kalendářem FEI, 

materiální a technická pomoc ze strany komise při zajišťování závodů, zařazení těchto 

závodů do kvalifikačních podmínek pro účast na MS nebo ME pro naše reprezentanty, 

mediální podpora a propagace těchto závodů (tiskové konference, televizní přenosy atd.). 

Mezinárodnímu vrcholu sezóny odpovídá i příprava jezdců. Po dohodě s trenéry 

zodpovědnými za přípravu jezdců v jednotlivých kategoriích je upřesněn počet soustředění 

se zaměřením na vzrůstající formu. Na základě splněných kvalifikačních podmínek navrhuje 

komise spřežení po konzultaci s trenérem složení reprezentačního družstva výkonnému 

výboru ČJF. Jmenovaný vedoucí ekipy pak zodpovídá za přípravu odjezdu, průběh 

reprezentačního výjezdu a následně pak za vyúčtování a napsání zprávy z tohoto výjezdu.     

 



3. Metodická činnost 

Součástí metodické činnosti jsou kroky přispívající nejen ke stabilizaci, ale i dalšímu rozvoji 

vozatajského sportu a to jak v oblasti legislativy FEI, tak i ČJF. 

Vzhledem k menší členské základně jezdců, v porovnání s ostatními jezdeckými disciplínami, 

a menšímu počtu pořadatelů soutěží je důležitá pomoc a individuální přístup k novým 

zájemcům o organizování vozatajských závodů. 

 

4. Vzdělávání 

Systém vzdělávání musí být nastaven tak, aby byla upřednostňována kvalita před kvantitou. 

Důležité je vytipování zájemců o práci v této disciplíně a vytváření podmínek pro jejich další 

odborný růst v úzké spolupráci s členy komise spřežení a členem komise výkonného výboru 

ČJF zodpovědným za vzdělávání. Součástí toho je vytvořit příležitosti k aktivnímu zapojení se 

začínajících funkcionářů a tím podpořit jejich další motivaci. 

a) jezdci – vzdělávání probíhá formou soustředění a tradičních jarních vozatajských 

seminářů, kde jsou pravidelně informováni o změnách v legislativě a pravidlech 

spřežení. Dle potřeby a zájmu jezdců komise spřežení zajišťuje odpovídající 

soustředění. 

b) reprezentanti – komise dlouhodobě organizuje podzimní schůzky jezdců širšího 

reprezentačního výboru, součástí těchto schůzek je vyhodnocení uplynulé 

reprezentační sezony a seznámení s podmínkami reprezentace na nejvýznamnějších 

mezinárodních závodech (MS, ME) v příští sezóně, na programu jednání je pravidelně 

i diskuse, která pak nemusí probíhat „přes sdělovací prostředky“. 

c) funkcionáři – vzdělávají se průběžně formou školení rozhodčích, které jsou 

organizovány oblastními výbory ČJF nebo komisí spřežení v souladu s legislativou ČJF. 

Vzhledem k tomu, že máme v České republice také tradiční pořadatele 

mezinárodních závodů, věnuje komise spřežení pozornost přípravě funkcionářů na 

mezinárodní úrovni (stevardi, rozhodčí) tak, aby řada funkcí na mezinárodních 

závodech byla obsazována našimi funkcionáři s mezinárodní kvalifikací, a tak se 

snižovaly pořadatelům finanční náklady na pořádání závodů. 

 

5. Ekonomická oblast 

Každoročně předkládá manažer komise návrh finančního rozpočtu na následující rok. Na 

základě skutečně získaných prostředků pak dochází k přerozdělení těchto peněz po 

projednání v komisi spřežení a odsouhlasení zástupcem VV ČJF zodpovědným za ekonomiku. 

Snahou a cílem rozdělení peněz je podpora reprezentantů při účasti na nejvýznamnějších 



mezinárodních závodech (MS, ME, DAP), podpora pořadatelů halových, kompletních 

národních a mezinárodních závodů, propagace disciplíny spřežení. Z těchto zdrojů jsou 

hrazeny i náklady na soustředění domácích jezdců a reprezentantů. Důležitým úkolem 

komise je soustavná snaha o získávání  sponzorských finančních prostředků pro disciplínu. 

Ing. Jiří Kunát 
manažer komise  

spřežení 
 

 

 

IV.5. disciplína VOLTIŽ 

 

Voltiž je dlouhodobě jednou z nejúspěšnějších disciplín ČJF. Jako jediná se účastní 

Světových jezdeckých her již od roku 1990. V současné době se začíná opět rozrůstat 

členská základna voltižních jezdců a tím i voltižních klubů, dále se začínají objevovat i 

kvalitní koně. Ovšem pro stoupající základnu chybí kvalitní team trenérů jak pro cvičence, 

tak pro koně. Na voltiž by se mělo začít pohlížet ne jako na „doplňkovou“ jezdeckou 

disciplínu, ale jako na profesionální sportovní odvětví jako jediné dostupné pro širokou 

věkovou škálu cvičenců (2,5 roku nejmladší cvičenec) a z důvodu nenutnosti vlastnit 

„svého koně“ i pro opravdu talentovanou mládež s láskou ke koním.   

 

1. Práce s mládeží 
 

• SCM – se dlouhodobě jeví jako jedna z nejlepších forem přípravy mládeže. 
100% dnešních závodníků, a to cvičenců i koní účastnících se mezinárodních 
závodů prošlo právě SCM. Pro zefektivnění těchto soustředění by bylo 
potřeba zvýšit četnost těchto soustředění. Nejlépe od října do března co 14 
dní 3 dny v kuse. Do SCM by byly vybírání opravdu talenti, ze kterých by se 
dala připravit i reprezentační team s vybranými koňmi pro účast na ME, MS. 
Toto SCM by se dalo zpestřit i zvaním zahraniční lektorů.  
Velmi vhodné by bylo rozšířit SCM na dvě místa s tím, že jedno by sloužilo pro 

„mladší“ juniory tzv. „přípravku“, kteří by se připravovali na postup do SCM 

s reprezentačním teamem. Stejně tak by zde postupovali i vybrané koně.  

• Mimo SCM, kde se příprava soustředí hlavně na cvičence, je nutná příprava 
voltižních koních. V současné době se dává velký důraz na připravenost koně 
pro voltiž a bohužel spousta voltižních koní neprochází ani základní jezdeckou 
přípravou. Bylo by dobré spojit soustředění např. s drezůrním, kde by se 
lonžéři i jezdci dověděli, co koni chybí a kde dělají chybu.  



Dále opakovat soustředění s holandským rozhodčím a trenérem R.d.Bruinem, 

který pomohl jak v přípravě koní, tak cvičenců.   

• Předvýběr reprezentačních koní by měl proběhnout před začínající sezónou. 
Koně by prošly jak kontrolou své připravenosti, včetně svých lonžérů, tak také 
veterinární kontrolou vybraného veterináře. Např. určeného ČJF pro 
reprezentační koně. Jeho úkolem by bylo upozornit na problémy konkrétních 
koní – zatížení, kování aj. a také již dopředu vyřadit koně, které by se již 
neměly mezinárodních soutěží účastnit.  

  

2. Sport a sportovní činnost 
 

• Jak je již psáno v úvodu, voltiž dlouhodobě pravidelně vysílá své jezdce i koně 
do nejvyšších soutěží jako je ME, MS, WEG. Chybí ale opravdu kontrolovaná 
příprava reprezentace od nejnižších kategorií, až po reprezentaci. Měly by být 
vytipované koně, jak pro reprezentační skupiny, tak pro jednotlivce, kteří by 
adekvátně reprezentovali. Těmto koním věnovat profesionální péči a přípravu 
a pravidelnou kontrolu ČJF veterinářem.  

• Talentované cvičence dlouhodobě jednotně připravovat a zajišťovat trénink na 
reprezentačních koních a jistotu startu na dobře připraveném koni. Sledovat 
jejich aktuální sportovní výkonnost od nejnižších soutěží v ČR až po účast na 
ME, MS.  

• Reprezentanty vést ne jen v trénování, ale také je naučit správné výživě při 
zatížení, zajistit vitamínové doplňky a výživové poradce. Nutnost zajištění 
sportovního lékaře. Současný problém české voltiže je i v tom, že nám junioři 
nedocházejí do seniorských kategorií a jedním z důvodů je právě velké 
opotřebení pohybového aparátu a zranění.  

 

3. Metodická činnost 
 

• STP se nyní připravují s dostatečným odstupem tak, aby si stihla co největší 
skupina závodníků tuto nominaci splnit. STP se připravují více s ohledem 
k základně závodníků, než k úrovni MČR. Bohužel jak je výše uvedeno je malý 
počet seniorských cvičenců, a tak většinou ti „nejlepší“ startují na MČR spíše 
exhibičně než v soutěži, kdy právě tito by měli být nositeli titulů Mistrů ČR. VK 
se dlouhodobě snaží spojovat kategorie tak, aby o titul mohli právě bojovat ti 
nejlepší. I toto je důvod, proč někteří cvičenci se netlačí do vyšších kategorií, 
protože mají „své jisté“. 

• Kvalifikační podmínky FEI je nutné sledovat. Pro MS a ME jsou vždy vypsány 
pro předchozí a aktuální sezónu. Bez splnění kritérií není možno startovat na 
Championátech. Kvalifikační podmínky FEI jsou velmi přísné a tak i proto je 
potřeba zvyšovat výkonnost jezdců a koní.  

• Pokusit se připravit „seriál závodů“ něco jako nynější Voltižní pohár, jehož 
výsledkem by bylo také finanční ohodnocení. 



• Zvýšit komunikaci s oddíly, jezdci, lonžéry, rozhodčími a pomoci jim řešit jejich 
potřeby a problémy 

 

4. Vzdělávání 
 

• Podklady pro vzdělávání lonžérů dává dohromady VK s cvičiteli. 

• Vzdělávání rozhodčích zajišťuje za voltiž národní rozhodčí Michaela Guznar 
Růžíčková ve spolupráci s mezinárodním rozhodčím Daliborem Blažkem. Ve 
vzdělávání rozhodčích vidíme v současné době největší problém. Díky dobrým 
rozhodčím bude stoupat také kvalita jezdců, koní a lonžérů. Bohužel rozdílně 
viditelné rozhodování „českých“ rozhodčích na domácích závodech a 
zahraničních při mezinárodních soutěžích je problémem. V posledním roce se 
přístup některých českých rozhodčích ke svému vzdělávání lehce zlepšil a 
začínají se také sami zajímat o své zdokonalení. Bohužel těchto rozhodčích 
není mnoho. Pomohla by častější školení se zahraničními rozhodčími, častější 
semináře a návštěvy českých rozhodčích na mezinárodních soutěžích a hlavně 
zvýšení základny voltižních rozhodčích, k čemuž alespoň lehce napomohlo 
rozšíření o drezůrní rozhodčí, kteří přebírají hodnocení koní.  

• Zkvalitnění činnosti ve vzdělávání vidíme i možnost přiblížit více voltiž ne jen 
přímým voltižním jezdcům, ale také širší společnosti formou natočení 
tréninkových a závodních spotů s nejlepšími teamy v republice. Vést 
materiály, kde budou evidováni ti nejlepší jezdci za min. posledních 10 let a 
vidět tak rozdíly ve vedení klubů a tréninků zabývajících se voltiží.  

 
 

5. Ekonomická oblast 
 

• Finanční zdroje jsou závislé na podpoře a přidělování dotací pro disciplínu od 
ČJF. Je nutné více spolupracovat s jednotlivými oblastmi s podporou voltižní 
disciplíny.  

• Finančně podpořit především úspěšné reprezentanty, pořadatelé závodů a 
účastníky ME, MS. 

• Investovat do sportovní přípravy např. zajištění choreografů, zahraničních 
lektorů pro jezdce, trenéry i rozhodčí a s tím spojených soustředění 

• Investovat do vyšší informovanosti o voltižní disciplíně – TV spoty, písemné 
informace, články, příběhy osobností, voltižní vystoupení při jiných jezdeckých 
akcích. 

 

Andrea Videnková 
manažer komise  

voltiže 
 

 

 



IV.6. disciplína VYTRVALOST 

 

Současný stav disciplíny: 

I přesto, že je disciplína mezinárodně úspěšná a vykazuje slušné výsledky jak v juniorských, 

tak seniorských kategoriích na FEI závodech a mistrovstvích, potýká se s problémy, níže 

specifikovanými. Pokud se tyto oblasti nebudou řešit, pravděpodobně to bude mít 

v budoucnu za následek pokles kvality a výkonnosti. 

• Malý zájem o disciplínu - nízké vědomí o disciplíně, což zapříčiňuje i nízký zájem 

sponzorů ( i přes dosažené úspěchy) 

• Nevzdělanost, která zapříčiňuje „zničení“ nadějných koní už na nízkých soutěžích 

• Málo kvalifikovaných trenérů 

• Malá reprezentační základna, jak seniorů, tak juniorů 

• Malé navázání spolupráce mezi chovateli sportovních koní a jezdci/trenéry 

• Jezdci a trenéři se zaměřují na trénink koně a zcela se opomíjí problém trénovanosti 

jezdců 

 

1. Práce s mládeží 

• Je potřeba vytvořit SCM, která umožní práci s mladými jezdci a jejich výchovu pro 

vysoké soutěže. Kvalifikovaná příprava mladých jezdců pomůže propojení se s 

chovateli sportovních koní. Koně i jezdci budou metodicky vedeni pod dohledem 

profesionálů od kvalifikačních soutěží až po reprezentační závody. Tato centra musí 

mít dostatečné vybavení, aby se maximálně otestovaly schopnosti koní a jezdců 

(laboratoř, dostatečné tréninkové zázemí, krmiváře, trenéry (drezurní, vytrvalostní), 

rehabilitační zázemí, veterináře (s RTG a sonem). Tato centra by měla být 

rozprostřena v různých lokacích po celé ČR, aby mohli jezdci s koňmi své  schopnosti 

prokázat v různých terénních podmínkách (kopcovitý terén, písečný podklad, 

dostihová dráha). 

• Daná centra budou využívána i pro seniorské jezdce - soustředění, testace ad.  

• Jelikož se nejedná o jednoduchou a krátkodobou záležitost, bylo by přínosné pro 

začátek navázat spolupráci s již existujícím SCM jiné disciplíny. 

 

 

2. Sport a sportovní činnost 

• Zvýšit prestiž a zajímavost MČR a oblastních mistrovství. Je potřeba podpořit jezdce, 

kteří připravují své koně na mistrovské soutěže. Motivovat je, aby účast na těchto 

soutěžích rostla (podpora pořadatelů - vyšší benefit pro jezdce; zahrnutí účasti na 

MČR do podmínek reprezentace; vyšší bodové hodnocení; medializace ad.). 



• To se týká i zahraničních výjezdů, motivovat jezdce k výjezdům do zahraničí a 

úspěšnému reprezentování ČR (podpora účasti v různých seriálových soutěžích, 

mapování závodišť budoucích šampionátů ad.).  

• Sloučit reprezentační základnu tak, aby senioři byli ochotní, pokud se nevejdou do 

reprezentačního týmu, zapůjčit koně juniorovi a tím zvýšit šanci na úspěch 

v juniorských kategoriích ( mistrovství se koná na nižších distancích, kůň trénovaný na 

seniorská mistrovství je schopen pod lehčím jezdcem na kratší trati dosahovat lepších 

umístění).  

• Motivovat lidi ke spolupráci a pomocí seminářů a workshopů k předávání zkušeností.  

• Je potřeba se zaměřit na jednotlivé kategorie jezdců a vytvořit jim ty nejlepší 

podmínky pro starty v jejich kategoriích. Pouze ze stabilní, široké základy může vyrůst 

silná reprezentace. 

• Sledování a vyhodnocování připravenosti jezdců a koní a sledování jejich aktuální 

sportovní výkonnosti je nutné před sestavením týmů a účastníků na šampionáty. 

Umožní to jednak testace či účast na soustředění a mj. i přímé sledování v 

konkrétním závodu. Tzn. podpořit výjezdy specialistů, kteří pomohou jezdcům v daný 

moment k podání nejlepšího výkonu na mezinárodních závodech (např. podpora 

účasti týmového veterináře a vedoucího ekipy na mezinárodních závodech s větší 

účastí našich jezdců - následný report o stavu daných reprezentantů). 

• Je třeba úzce spolupracovat s reprezentanty a potenciálními uchazeči o místo v 

reprezentaci, tj. pořádat soustředění, testace, workshopy.  

• Navázat trvalou a dlouhodobou spolupráci s odborníky ze zahraničí, kteří mohou 

přinést nové informace a pomoci se posunout výš. Tzn. spolupráce se zahraničím jak 

na školeních, tak s prací s reprezentací (testace, konzultace tréninkových plánů ad.). 

• Navázat větší spolupráci s odborníky v oblastech, důležitých pro rozvoj a reflektujících 

charakteristika disciplíny vytrvalost, tedy s veterináři, výživovými specialisty, 

fyzioterapeuty ad. 

• Pro rozvoj sportu na národní úrovni je nutná podpora pořadatelů a vyhledávání 

nových lukrativních míst pro pořádání závodů vytrvalosti.  

• Spolu s růstem počtu jezdců na závodech je nutný nákup strojních investic pro 

disciplínu v podobě časoměrného systému. Systém zajistí vyšší automatizaci, nižší 

administrativu a eliminuje možnosti pochybení lidského faktoru. Automatický 

časoměrný systém bezesporu zvýší kvalitu vytrvalostních závodů. 

 

 

 

3. Metodická činnost 

 

• Jako další důležitou položku považujeme vytváření a realizaci velkých seriálů, které 

přitáhnou další jezdce a zvýší prestiž disciplíny a budou zajímavými pro sponzorské 

zviditelnění. 



 

• Důležité také je mít dostatek prostředků pro pořádání MČR a dalších společenských a 

sportovních akcí v místech, k těmto prestižním záležitostem vhodných a zvednout 

zájem o tyto akce i pro širokou veřejnost, viz. kamery na tratích, doprovodný 

program apod.  

 

• Navázání spolupráce s blízkými NF považujeme jako dobrý krok dopředu, vzhledem 

k pořádání společných seriálů, soustředění a školení a k předávání zkušeností. 

 

 

4. Vzdělávání 

 

• Spolupráce se členem VV ČJF odpovědným za vzdělávání již funguje. Vývoj disciplíny s 

sebou nese nutnost úprav a mnohdy zpřísnění ve vzdělávání. Spolu s rostoucími 

nároky na výkony sportovců a funkcionářů musí růst také nároky na jejich vzdělávání. 

• Podpora a doškolování funkcionářů v dosud neobsažených oblastech, což přinese 

nemalé finanční úspory pro pořadatele závodů. 

• Navázání spolupráce s ostatními disciplínami by nám prostřednictvím jejich 

zkušeností mohlo pomoci k vytvoření komplexního a úspěšného systému vzdělávání. 

• Cílem je zvednout úroveň disciplíny od základu, tzn. zvednout úroveň ZZVJ tím, že se 

bude pořádat v korektních podmínkách, pod dohledem odborníků, v obtížnosti 

odpovídající "základům jezdce vytrvalosti".  

• Vydat publikace, které budou jezdce na tuto disciplínu připravovat. Pravidelně 

aktualizovat otázky, které donutí jezdce si vydané publikace řádně nastudovat.  

• Připravovat semináře, které zájemce o ZZVJ maximálně na tuto zkoušku připraví.  

• Připravovat semináře tak, aby pokryly všechny stupně kvalifikací. Od začátečníků, kde 

se jezdci dozví smysl vytrvalosti až po semináře pro reprezentanty a nadále 

připravovat doškolování dle nových výzkumů. 

• Je nutné rozvinout základní informační zdroje (internetové stránky, elektronická 

média, tištěné materiály). Tj. vytvoření metodiky tréninkových plánů a návodů pro 

začátečníky, úvody do fyziologie, krmivářství, principů disciplíny, pravidel, průběhů 

závodů ad. 

• Je třeba zavést a následně využívat možnosti čerpání potřebných informací ze 

zahraničí - prvotně pro reprezentaci, v případě jezdců do střední úrovně výkonnosti 

lze využít zkušeností naší reprezentace. 

• Zaměřit se na ustanovení pevného postu cvičitele a trenéra vytrvalosti. Stanovit 

podmínky pro tyto funkce a to především z hlediska specifických požadavků discipliny 

vytrvalost na potřeby a wellfare koně. 

• Podpora vzdělávání funkcionářů vytrvalosti - veterináři, rozhodčí, techničtí delegáti. 

Vzdělávání jak na národní úrovni, tak podpora vzdělávání v rámci FEI.  

 



5. Ekonomika 

• Jasnými prioritami jsou podpora vzdělávání, reprezentace, MČR.  

• Financování soustředění a seminářů s odborníky ze světa i z ČR.  

• Podpora juniorské a seniorské reprezentační základny (semináře, soustředění, 

testace).  

• Financování účasti na prestižních závodech (šampionáty, finále seriálů apod.) 

• Podpora pořadatelství MČR. 

• Podpora vydávání publikací a článků.  

• Reklama a propagace na vrcholné události sezony. 

• Podpora pořízení a zpracování pořadů pro ČT4 Sport a internetová média.  

• Financování povinného proškolování funkcionářů vytrvalosti. 

• Motivace jezdců o co nejlepší výkony na národní a mezinárodní úrovni: 

• Národní - pomocí sponzorů zavést seriály, které budou lákat jezdce hodnotnými 

cenami a vítěze zajímavou finanční podporou. 

• Mezinárodní - odměnit úspěšné starty na FEI závodech např. zpětnou náhradou 

startovného a tím motivovat jezdce a trenéry k pečlivému plánování sezony a 

k podání co nejlepších výsledků. 

• Reprezentace - podpořit výdaje u reprezentantů na veterinární péči, výživu a testaci 

při přípravě, popřípadě jim plnou náhradou startu na předem určených FEI závodech 

připravit možnost srovnání výkonnosti před vrcholnými akcemi.  

 

Hrubý návrh rozpočtu vytrvalosti za kalendářní rok: 

- soustředění a semináře   170.000,- Kč 

- podpora reprezentace   200.000,- Kč 

- reprezentační výjezdy (ME, MS)  700.000,- Kč 

- propagace (internet, TV ad.)  100.000,- Kč 

- MČR      200.000,- Kč 

- školení funkcionářů                  40.000,- Kč 

- tiskoviny                   10.000,- Kč 

- ostatní (oblečení, schůze ad.)    70.000,- Kč 

CELKEM                          1.490.000,- Kč 

 

Jednorázová investice - strojní investice do elektronické čipové časomíry - cca 

200.000,- Kč. 

 

 
     Michaela Litovová 

manažerka komise  
vytrvalosti 

 



 

disciplína REINING 

 

Začněme jednoznačným konstatováním, že úroveň reiningu, po určité době stagnace 

opět stoupá. Vraťme se však o malinko zpět a zopakujme si fakta. Čím byla ona 

zmíněná stagnace zapříčiněna? Proč k ní vlastně došlo? Analýza a rozbor příčin 

ukazuje na několik zásadních aspektů, ovlivňujících tento stav. 

 

Generační výměna jezdců 

• Nedostatečný důraz na rozvoj a podporu mládežnických kategorií. 

• Nedostatek zkušeností jezdců mládežnických kategorií z mezinárodních 

soutěží. 

• Absence systematického programu přípravy členů širšího reprezentačního 

výběru. 

 

Z tohoto krátkého výčtu příčin lze jednoznačně vyvodit směr, jimž by se nadále měla 

ubírat disciplína reining. Záměrně používám slovo „nadále“, neboť za poslední dva 

roky můžeme již směle konstatovat určité známky zlepšování daného stavu. 

 

Tento směr má totiž společného jmenovatele a tím je mládež. Maximální podpora 

jezdců v kategoriích Junior a Mladý jezdec, systematické vzdělávání členů 

reprezentačních výběrů, rozšiřování jejich znalostí tréninkového procesu a 

dovedností při přípravě koní, materiální podpora účasti na zahraničních závodech. 

Výčet těchto několika konkrétních činností jsou potom ukazateli zmíněného směru. 

 

V započatém trendu posledních dvou let je nutno pokračovat i nadále. Při realizaci 

těchto cílů je rovněž nutno velmi vážně dbát na správnou volbu při výběru členů 

reprezentačních družstev. Praxe z minulosti ukázala, že samotný talent, dobré zázemí 

a relativně kvalitní kůň, ještě nejsou sami o sobě zárukou očekávaných výsledků. 

Pokud chybí disciplína, ochota spolupráce a především bojovné odhodlání, nejen že v. 

u. klady jsou poté ihned vynulovány, ale dokáží vnést rušivého ducha i do týmové 

spolupráce, na níž je rovněž kladen velmi silný důraz. Další důraz je třeba klást na 

správný výběr zkušeného trenéra, který bude nejen ochoten a schopen s týmem 

dlouhodobě systematicky pracovat, ale bude ve svém oboru rovněž uznávanou 

kapacitou. Z uplynulých dvou let se osvědčila spolupráce se zahraničním trenérem 

Ch. Klipfelem, který však v budoucnu (r.2015) bude přebírat vedení reprezentace 

Rakouska, kde dlouhodobě působí. Tím jsme postaveni před další úkol, jimž je 

angažování nového reprezentačního couche. 

 



V rámci celé koncepce vzdělávacího programu mládeže v následujících letech, je 

potřeba pokračovat v systému víkendových soustředění širšího reprezentačního 

družstva mládeže v kvalitních jezdeckých areálech. Ještě jeden cíl má tento výchovný 

program a sice zdokonalit a prohloubit znalosti o charakteru reiningových koních, o 

nejlepších jezdcích a jejich technikách a v neposlední řadě je naučit závodní strategii, 

týmové spolupráci, vzájemné pomoci a podpoře.  

 

O správnosti této cesty bychom se měli přesvědčit již při nadcházejícím ME-R J,YR, 

které se koná na začátku července t.r. v Givrins ve Švýcarsku.   

Ivan Černoch 
manažer komise  

reiningu 
 

 

 

disciplína PONY  

 

A. DISCIPLÍNA  SKOKY NA PONY 

Dlouhodobá koncepce pro skoky: 

 

V současné době se disciplína  skoky na  pony těší velkému nárůstu zájmu . Zejména třetí 

ročník Stylšampionátu pony (SŠP) ukazuje narůstající zájem o nižší skokové soutěže. Hlavně 

v mladší kategorii je vidět jasný nárůst zájmu o tento projekt, který tím, že je centrálně 

sledovaný, může přinést určité statistické podklady pro mapování základny jezdců pony. 

V mladší kategorii 8-12 let je i počet jezdců na úrovni MČR poměrně stabilní a dlouhodobě 

ustálený. Propad, a to jak v počtu tak v kvalitě, sledujeme v kategorii 13-16 let, který je 

způsoben nedostatečnou základnou kvalitních poníků pro vyšší sport a tím i jejich cenou, 

která způsobuje, že značné množství dětí v tomto věku předčasně přechází na velké koně, 

kde mají větší možnost výběru koní, stájí zabývajících se skokovým sportem a také relativně 

jednoduššími sportovně technickými podmínkami  MČR. (Srovnání – pony 13-16 let S,S,ST – 

čili jako ženy na velkých koních, děti 12-14 let – ZL,L*,L*.) Z těchto důvodů by bylo jednou 

z možných cest rozdělení starší kategorie na kategorii 13-14 let s nižšími sportovně 

technickými požadavky a vrcholnou kategorii  15-16 let ,kde už by se jednalo o soutěž spíše 

na úrovni zkušených juniorů. V  současné době je tato  myšlenka  spíše vizí,o jejíž realizaci je 

třeba diskutovat – vycházíme i ze současného modelu mezinárodních závodů CSI pro mladší 

věkové kategorie,kde paralelně špičkoví juniorští jezdci závodí ve Velkých cenách CSIP i CSIJ... 



 

1.  Práce s mládeží:  

V práci s mládeží je nutno sledovat základnu jezdců od raného věku , tak,aby byly 

talentované děti podchyceny již v mladší věkové kategorii. Pro tyto účely je ideální projekt 

SŠP, kde vídáme právě tyto nové děti na parkurech, které je motivují ke správnému ježdění, 

které je pro tento věk naprosto podstatné. Pro podchycení nových talentů je naprosto nutné 

koncepční sledování těchto závodů  ( nejen SŠP, ale dalších pony soutěží, které jsou 

dlouhodobě mezi pony jezdci oblíbené) jednou pověřenou osobou, která by po sezóně 

předložila návrh kandidátů na dlouhodobou podporu těchto talentů.  Těmto dětem by měly 

být pak podle jejich možností navrženy formy jejich podpory na další sezónu, ale již 

se společným plánováním sezóny jak v přípravné, tak v závodní části. Pouze zařazování 

jednotlivých jedinců do SCM mezi velké koně je pouhou podporou talentovaného 

jednotlivce. Podpora by měla přijít v ranějším věku a na širší bázi. 

 

V tomto bodě tedy navrhujeme zahájit cílené monitorování, které by mělo na konci sezóny 

vyústit v návrh seznamu talentovaných jezdců. Pro mladší kategorii je třeba vytvořit plán 

zimní přípravy zahrnující domácí přípravu v koordinaci s domácími trenéry, společná 

soustředění s podporou Pony komise, povinné kontrolní závody na sezónu 2015. Pro tuto 

koncepci vytvořit dlouhodobý rozpočet a mimo prostředků ČJF pro se pokusit pro ni vyhledat 

sponzora. 

Nadále dlouhodobě podporovat  seriál  SŠP, podle statistických výsledků třetího ročníku  

vyhodnotit alternativu  rozdělení  ml.kategorie SŠP  na pony podle handicapu, pro větší 

motivaci zúčastněných dětí. 

Ve starší kategorii pracovat individuálně s vytipovanými jedinci, podle úrovně  a perspektivy 

jejich i jejich pony. 

 

 

2. Sport a sportovní činnost: 

Příprava na MČR je momentálně záležitostí kvalifikačních limitů a v kompetenci domácích 

trenérů. Podpora přípravy by měla být součástí dlouhodobé koncepce podpory a ne 

samostatným bodem pro ty, kteří jen momentálně disponují výkonnými a zkušenými poníky. 

Příprava na ME je momentálně pro naše pony a jezdce nereálnou záležitostí vzhledem 

k úrovni  této soutěže. Zde by se měla cílená podpora , a to zejména v plánu  a 

managementu zahraničních závodů ,týkat těch jezdců, kteří budou disponovat vhodnými 

poníky. Všichni si musíme uvědomit, že pouze pravidelná účast na zahraničních závodech 



úrovně CSIP a CSIOP může ukázat, zda je možné vůbec o účasti na MEP uvažovat. 

 

 

3. Metodická činnost:  

Potencionálně připravit rozdělení starší kategorie  z důvodu zamezení  předčasného odchodu 

13 letých dětí z pony sportu kvůli  zvýšené náročnosti této kategorie. Naopak zařazením 

kategorie „juniorů“ pony motivovat juniory k paralelními ježdění pony na vysoké úrovni. 

Nadále koordinovat pořádání seriálů pony tak, aby pokud možno nedocházelo k termínovým 

kolizím. 

Seriály vyhodnocovat i v rámci Galavečerů pony. 

Pokusit se navázat spolupráci formou výměnných pobytů a závodů se sousedními  státy pro 

děti na pony. 

Vytvořit kategorizaci závodů pony a nejtěžší závody zařazovat pouze na vybraných 

závodištích s odpovídajícími parametry, další proškolování stavitelů parkurů pro pony, 

zdůrazňování úpravy kombinací pro pony startující v soutěžích pro velké koně! 

 

4. Vzdělávání: 

Nutně zahájit spolupráci s lektory  a tvůrci osnov cvičitelských a trenérských kurzů v zařazení 

kategorie pony. Je nutné si uvědomit, že v této kategorii  více než v jiných musíme důsledně 

uplatňovat základní pedagogické principy  jako je názornost, verbální komunikace úměrná 

věku, přihlédnutí ke motorických schopnostem dítěte příslušného věku, přiměřenost 

požadavků atd. Opětovné zdůraznění otázky bezpečnosti a používání bezpečnostních 

pomůcek a nutnosti vhodného výběru pony. Tyto body cíleně zařazovat nejen při 

proškolování nových trenérů a cvičitelů, ale rovněž  v doškolování stávajících kádrů. Pokud se 

podíváme na data absolvování vzdělávacích kurzů na seznamu trenérů a cvičitelů ČJF, je 

jasné, že velké procento tyto školení absolvovalo v době, kdy organizovaný ponysport v ČR 

v podstatně neexistoval. 

Při školení nových stylových rozhodčích  a i doškolování stávajících opětovně opakovat 

nutnost  pozitivního slovního hodnocení a podpory dětí.   Uvědomme si, jak je těžké, 

mnohdy nemožné, pro dospělého jezdce jít např. v prvním či druhém roce , kdy má licenci , 

ZL parkur, a my po dětech chceme, aby ho šly pěkně stylově atd.   Hodnocení stylového 

rozhodčího by mělo motivovat k další práci.  

Dále je nutné otevřít otázku odpovědné osoby na závodech. V praxi často vidíme, jak  malé 

pony jezdce na pracovištích připravují neplnoletí a zcela nekvalifikovaní  jedinci, mnohdy 

pouze starší děti z jezdeckých klubů. 



5. Ekonomická oblast: 

Pokud dojde k schválení novinek v oblasti  dlouhodobé podpory monitorovaných jezdců 

pony mladší věkové kategorie, pak při plánování rozpočtu disciplíny na toto vyčlenit 

adekvátní prostředky. S vypracovaným projektem tohoto rozvoje pak vyhledat a  oslovit 

strategického partnera. 

V současné době musí být reálným cílem zkvalitnění široké základny pony jezdců v mladší 

kategorii, motivace k vypracování správného sedu a správných jezdeckých návyků., které pak 

mohou děti v budoucnu uplatnit nejen v sedle pony, ale umožní jim plynulý přechod na velké 

koně. Úspěšnost v mezinárodním měřítku je mimo zmiňovaných dovedností naprosto 

úměrná kvalitě pony pro vysoký skokový sport a proto může být podpora reprezentace jen 

na úrovni metodické a manažerské cíleně pro jednotlivce s těmito poníky disponujícími. 

 

 

B.DISCIPLÍNA  DREZURA NA PONY 

V současné době máme dvě dvojice se splněnými kvalifikačními kritérii zadanými FEI pro ME 

pony. V kategorii 13-16 let nyní hodnoceno v drezurních soutěžích 33 dvojic, z toho 10-15 na 

průměrné úrovni L ( 60-62%) , 3-4 dvojice  dosahují stabilních výsledků vyšších ,  v kategorii 

8-12 let 44 dvojic  - soutěže převážně st. Z a lehčí L – 10-15 dvojic ( 60% a výše), 2-3 dvojice 

na vyšší úrovni. Závisí na kvalitě koně, jinak po stránce jezdecké se kvalita drezurního ježdění 

neustále zvyšuje. Problémem  je nedostatek poníků. Děti si koně většinou připravují sami. 

Hlavním problém drezury pony je nedůsledné dodržování základů drezurního ježdění 

všeobecně – problémy v sedu, příprava kvalitních školních poníků, trenérů, rozdílné 

hodnocení předvedených drezurních úloh ze strany různých rozhodčích a tím roztříštěnost 

v názorech na drezurní ježdění jako celek – není jednotně kladen důraz na sed, kvalitu 

pohybu koně, přilnutí ….  

 

1. Práce s mládeží: 

Výběr vhodných adeptů do SCM – na základě výsledků z drezurních soutěží  

SCM – Kolesa – vyhovující – spolupráce se dvěma trenéry, pravidelně  třídenní 

soustředění po 3 týdnech. Intenzivní trénink  během zimní přípravy ( spolupráce 

s trenéry jednotlivých jezdců),  v sezóně práce na jednotlivých úlohách pro dané 

dvojice 

Soustředění po republice pro širší základnu – minimálně jednou měsíčně v každé 

oblasti  

 



2. Sportovní činnost : 

Na úrovni Z a L dostatek soutěží , kterých se naše pony dvojice mohou zúčastnit. Pro 

zlepšení motivace - podpora drezurních soutěží v rámci soutěží st.Z a L – vyhodnocení 

oddělení pro pony a děti. 

Podpořit výjezdy na CDN ( Německo, Rakousko, Polsko, Slovensko ) i pro začínající 

jezdce , je to velká zkušenost a možnost vidět základy drezury v jiných státech 

Ze strany naší federace zajistit propozice z ostatních zemí na nižší drezurní závody, 

překlad pravidel, drezurních národních úloh ostatních federací. 

Organizovat výjezdy pro skupiny jezdců na tyto závody - usnadnit jim účast na těchto 

závodech z organizačního hlediska – poslat přihlášky, zajistit ustájení koní, ubytování 

jezdců , vybavit prezentaci.. / 

ME pony – vybrat kvalitní dvojice pro účast na ME – podpořit cílenou přípravu na 

tento vrchol pravidelnou  účast na CDIP, která vedou ke splnění kvalifikace na ME 

 

 

3. Metodika: 

• Zachovat  drezurní pohár pony  při ČDP 

• Zvyšovat obtížnost  hlavně u kategorie 13-16 let na MČR pony ( naší vizí je  

např.tříkolová soutěž - DJ + FEI pony úvodní +FEI pony free style). Jde o 

motivaci neustále na sobě pracovat a zároveň pracovat na přiježďování 

vhodných koní. 

 

 

4. Vzdělávání : 

• Pro trenéry  pony dvojic zajistit dalšímožnosti školení, příp.účastnit se školení 

např.pro rozhodčí, pokud budou mít zájem. 

• Možnost konzultace po drezurních soutěžích s jednotlivými rozhodčími ( po 

dekorování malý veřejný seminář 5-10 minut o jednotlivých dvojicích podle 

protokolů…., takové ústní veřejné hodnocení jako ve stylovém skákání…) 

 

 

 

C.DISCIPLÍNA  VŠESTRANNOST NA PONY 

1. Práce s mládeží : 

Sportovní centrum mládeže – dobré výsledky, další pokračování, zajistit účast 

zkušenějších jezdců  

Regionální soustředění – zajímavé pro lepší dostupnost a motivaci začínajících jezdců, 

bude více zájemců 



Komplexní soustředění – soustředění pro středně zkušené jezdce, kteří potřebují 

nanečisto změřit síly se soupeři za odborné účasti školitele a rozhodčího  

2. Sportovní  činnost: 

Motivace začínajících dětí na pony začíná úspěchem. Vypisovat lehčí soutěže 

s odměnou všech zúčastněných. Cíleně se dál děti budou chtít posunout do vyšších 

soutěží (viz nový projekt Benjamin cup,který již přináší své výsledky zvýšeným 

zájmem začínajících jezdců) 

Účast na MČR je samostatnou iniciativou dětí a rodičů -zde sledujeme růst jezdců. 

Pro účast na ME a další významné závody v ČR i mimo  již sledujeme připravenost 

jezdců kvalifikacemi. 

Na počátku sezóny vybrat cíl jezdců – hrazený zahraniční výjezd, jen pro úspěšné 

jezdce MČR,opět jako v předchozích disciplínách je nutno vyžadovat pravidelnou 

účast na mezinárodních závodech pro získání rutiny.Problémem je velmi malý počet 

těchto soutěží  během roku v Evropě vůbec. 

 

3. Metodická činnost:  

Vše probíhá dle dohod a pravidel pony komise a všechny informace jsou dostupné a  

dostačující na ponywebu. 

 

4. Vzdělávání:  

Od ZZVJ není další stupeň vzdělávání dětí na pony – do budoucna připravit konzultace 

s rozhodčím disciplíny (v rámci SCM, soustředění, atd…)  

5. Ekonomická oblast:  

svěřenými prostředky  

a) oslovit pořadatele soutěží a přimět je k vypisování více cen  

jezdcům např. nejlepší drezura, nejlepší kros, nejmladší jezdec, 

… 

b) pořádat soustředění – hlavně regionální, pro lepší dostupnost 

jezdců 

ZÁVĚR: 

Pony sport v ČR ve všech třech základních klasických disciplínách prochází rozvojem,zvyšuje 

se kvantita i kvalita startujících dvojic. Pony komise zařadila a dále rozvíjí  ve všech 

disciplínách úspěšné projekty (Stylšampionát pony,Šampionát nadějí,Fitmin Trophy pony při 

Českém drezurním poháru,Benjamincup ve všestrannosti). Stále však zůstává hlavním 

posláním ponysportu  vytvoření kvalitního základu a jezdeckého stylu mladých jezdců,na 

kterém potom budou moci stavět při svém působení v kterékoli disciplíně na velkých 

koních.Specifikou ponysportu je,že naši reprezentanti „v nejlepším“ opouštějí ponysport a 

stávají se oporou dětských a juniorských reprezentací  jak ve skákání,tak i v drezuře a 

všestrannosti. 



 

Mgr. Jana Perníčková 
manažerka komise 

pony 
 

 

disciplína PARAVOLTIŽ 

 

1. Práce s mládeží 
 

• Zaměření se na nábor nových dětí ve spolupráci se SPC (speciálně pedagogické 
centrum) pro jednotlivé kraje ČR. 

• SCM v paravoltiži není, ale rádi bychom o něm uvažovali. Například ve spolupráci 
s paradrezurou. 

• Soustředění jsou během roku oficiálně dvě (pořadatelé Brno, Olomouc), které jsou 
nabízeny cvičencům z celé republiky.  

• Menší soustředění s voltižními trenéry si zajišťuje každý oddíl samostatně. 

• Záměrem je pozvat na společné republikové soustředění lektora ze zahraničí 
(Nizozemí, Velká Británie), kde paravoltiž existuje a má svá pravidla. 
 

 

2. Sport a sportovní činnost 
 

• Během roku je cílená práce s jednotlivými kategoriemi jezdců podle celoročního 
tréninkovém plánu 

• Od roku 2013 se provádějí pravidelné kondiční zkoušky pro srovnání výkonů před a 
po sezóně  

• Z důvodu větší kontroly zdravotního stavu cvičenců je snaha větší zapojení 
fyzioterapeutů a jiných odborníků do tréninkového procesu. 

 

 

3. Metodická činnost 
 

• Snaha o větší informovanost a vzájemnou spolupráci ČJF a ČHS (Česká 
hiporahabilitační společnost) 

• každoroční příprava návrhů na STP, podle aktuální situace úpravy STP 

• v rámci inovaci pravidel je záměr o revizi klasifikačních kritérií a rozdělování cvičenců 
do příslušných kategorií 

• propagace závodů a jiných veřejných akcí v médiích 



• oficiální spuštění webových stránek pod doménou www.ceskavoltiz.cz/paravoltiz , 
kde budou zveřejněny nejen veškeré výsledky a rozpisy závodů celé ČR, ale i možnosti 
účasti na vzdělávacích akcích 

• Dlouhodobý plán – ujednotit pravidla na společná mezinárodní pravidla pro státy, 
kde se paravoltiž organizuje a možnost účastnit se mezinárodních závodů. 

• snaha o spolupráci se zahraničím a vytvoření metodické příručky pro trénink 
paravoltiže 

• Výzkumná činnost probíhá ve spolupráci a katedrou Aplikovaných pohybových aktivit 
Univerzity Palackého v Olomouci. 

 

 

4. Vzdělávání 
 

• Vzdělávací systém funguje pod hlavičkou ČHS - sekce Vzdělávání ČHS. Skládá z 
teoretických modulů a odborných praxí. Náplně kurzů: Hipoterapie, Psychoterapie 
pomocí koní, Aktivity s využitím koní, Instruktor pro přípravu koní pro hiporehabilitaci 

• V únoru probíhá každoročně školení pro rozhodčí a trenéry paravoltiže za přítomnosti 
lektora fyzioterapeuta a odborníka z voltiže. 

 

5. Ekonomická oblast 
 

• Příspěvky pro jednotlivé oddíly jak ze strany ČHS, tak i ČJF. 

• Využití dotace ze strany jednotlivých krajů a měst na sport s osobami se speciálními 
potřebami 

 

Mgr. Jana Sklenaříková 
členka komise  

voltiže 
 

 
 

 

 

 


